



2021

Gragnano, A., *Villotti, P., Larivière, C., Negrini, A., et **Corbière, M.** (2021) A Systematic Search and Review of Questionnaires Measuring Individual psychosocial Factors Predicting Return to Work After Musculoskeletal and Common Mental Disorders. *Journal of occupational rehabilitation.* 31 3: 491-511. [Pubmed](#)

*Sauvé, G., Buck, G., *Lepage, M., et **Corbière, M.** (2021) epub ahead of print) Minds@Work: A New Manualized Intervention to Improve Job Tenure in Psychosis Based on Scoping Review and Logic Model. *Journal of occupational rehabilitation.* [Pubmed](#)

Corbière, M., *Lachance, J.P., Jean-Baptiste, F., *Hache-Labelle, C., *Riopel, G., et Lecomte, T. (2021) epub ahead of print) Healthy Minds: Group Cognitive-Behavioral Intervention for Sustainable Return to Work After a Sick Leave Due to Depression. *Journal of occupational rehabilitation.* 1-10. [Pubmed](#)

Corbière, M., Mazaniello-Chézol, M., Lecomte, T., Guay, S., et Panaccio, A. (2021) Developing a collaborative and sustainable return to work program for employees with common mental disorders: a participatory research with public and private organizations. *Disability and Rehabilitation.* 1-13. [Pubmed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, Cellard, C., Haché-Labelle, C., Merlo, R., Abdel Baki, A., Villeneuve, M., Thériault, J.D., et Arthur, K. (2021) Computer Coding for Early Psychosis—An Innovative Pilot Study. *Canadian Journal of Community Mental Health.* 1-6. [Abstract](#)

Villotti, P., Gragnano, A., Larivière, C., Negrini, A., Dionne, C.E., et **Corbière, M.** (2021) Tools Appraisal of Organizational Factors Associated with Return-to-Work in Workers on Sick Leave Due to Musculoskeletal and Common Mental Disorders: A Systematic Search and Review. *Journal of occupational rehabilitation.* 31 1: 7-25. [Pubmed](#)

2020

Corbière, M., *Mazaniello-Chézol, M., *Bastien, M.F., Geoffrion, S., Briand, C., Lavoie-Tremblay, M., Hurtubise, A., et Tanguay, P. (2020) Enjeux et solutions en santé mentale et travail : le point de vue des gestionnaires d'une grande organisation de santé. *Santé mentale au Québec.* 45 1: 147-181. [Pubmed](#)

Pothier, W., Roy, M.A., **Corbière, M.**, Thibaudeau, É., Achim, A.M., Wykes, T., Reeder, C., Chagnon, Y., et Cellard, C. (2020) Personalized cognitive remediation therapy to facilitate return to work or to school in recent-onset psychosis. *Neurocase.* 26 6: 340-352. [Pubmed](#)

*Luigi, M., Rapisarda, F., **Corbière, M.**, De Benedictis, L., Bouchard, A.-M., Felx, A., Miglioretti, M., Abdel-Baki, A., et Lesage, A.D. (2020) Determinants of mental health professionals' attitudes towards recovery: A review. *Canadian medical education journal.* 11 5: e62-e73. [Pubmed](#)

*Villotti, P., **Corbière, M.**, et Guay, S. (2020) Posttraumatic stress disorder and quality of life in victims of a violent act at work: A longitudinal study. *Psychological trauma : theory, research, practice and policy.* 12 3: 313-319. [Pubmed](#)



Lecomte, T., Potvin, S., **Corbière, M.**, Guay, S., Samson, C., *Cloutier, B., * Francoeur, A., *Pennou, A., et Khazaal, Y. (2020) Mobile Apps for Mental Health Issues: Meta-Review of Meta-Analyses. *JMIR Mhealth Uhealth*. 8 5: e17458. [Pubmed](#)

Faith, L.A., Lecomte, T., **Corbière, M.**, *Francoeur, A., *Hache-Labelle, C., et Lysaker, P.H. (2020) Metacognition is uniquely related to concurrent and prospective assessments of negative symptoms independent of verbal memory in serious mental illness. *Journal of Nervous and Mental Disease*. 208 11: 837-842. [Pubmed](#)

Corbière, M., Mazaniello-Chezol, M., Bastien, M.F., Wathieu, E., Bouchard, R., Panaccio, A., Guay, S., et Lecomte, T. (2020) Stakeholders' Role and Actions in the Return-to-Work Process of Workers on Sick-Leave Due to Common Mental Disorders: A Scoping Review. *Journal of occupational rehabilitation*. 30 3: 381-419. [Pubmed](#)

Felx, A., Kane, M., **Corbière, M.**, et Lesage, A.D. (2020) Using Group Concept Mapping to Develop a Conceptual Model of Housing and Community-Based Residential Settings for Adults With Severe Mental Illness. *Frontiers in psychiatry*. 11: 430. [Pubmed](#)

*Rapisarda, F., *Felx, A., Gagnon, S., De Benedictis, L., Luyet, A., Boutin, M., **Corbière, M.**, et Lesage, A.D. (2020) Housing Orientations and Needs of Above-Average Length of Stay Hospitalized Psychiatric Patients. *Frontiers in psychiatry*. 11: 231. [Pubmed](#)

Therrien, D., **Corbière, M.**, et Collette, K. (2020) Workers with severe mental illness coping with clinical symptoms: Self-directed learning of work-health balance strategies. *Australian occupational therapy journal*. 67 4: 341-349. [Pubmed](#)

Cartwright, K.A., Lecomte, T., **Corbière, M.**, et Lysaker, P. (2020) Narrative development and supported employment of persons with severe mental illness. *Journal of Mental Health*. 29 1: 12-19. [Pubmed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, Giguère, C.-E., Titone, D., et Lysaker, P. (2020) Group cognitive behaviour therapy for supported employment - Results of a randomized controlled cohort trial. *Schizophrenia research*. 215: 126-133. [Pubmed](#)

Fortin, G., **Corbière, M.**, *Samson, C., et Lecomte, T. (2020) Le NEO-15: Validation préliminaire d'une version courte du NEO PI-R pour les individus avec ou sans trouble mental. *Revue science et comportement*. 30 1: 19-28. [Abstract](#)

Corbière, M. et Larivière, N. (2020) Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé: Presses de l'Université du Québec (PUQ), Québec. 880. [Book](#)

Dahl, K., Larivière, N., et **Corbière, M.** (2020) Chapitre 4 : L'étude cas : Illustration d'une étude de cas multiples visant à mieux comprendre la participation au travail de personnes présentant un trouble de personnalité limite., in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 89-112. [Book section](#)



Felix, A., Kane, M., **Corbière, M.**, et Lesage, A.D. (2020) Chapitre 9 : La cartographie de concepts : Une représentation visuelle et spatiale pour décrire les ressources résidentielles en santé mentale, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editors, Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 217-248. [Book section](#)

Tremblay-Boudreault, V., Durand, M.-J., et **Corbière, M.** (2020) Chapitre 10 : L'analyse de concept: Description et illustration de la charge de travail mentale, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière,, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 249-270. [Book section](#)

*Mazaniello-Chézol, M. et **Corbière, M.** (2020) Chapitre 11 : L'examen de la portée (scoping review/study): Synthèse des rôles et actions des acteurs impliqués dans le retour au travail des employés en absence maladie due à un trouble mental courant, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editors, Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 271-306. [Book section](#)

Zaniboni, S. et **Corbière, M.** (2020) Chapitre 24 : La modélisation par équations structurelles : Illustration pour expliquer la motivation à se maintenir en emploi dans une entreprise sociale, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 613-642. [Book section](#)

Corbière, M. (2020) Chapitre 25 : Les analyses factorielles exploratoires et confirmatoires : Illustration à l'aide de données recueillies sur l'estime de soi en tant que travailleur, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 643-674. [Book section](#)

Corbière, M. et Fraccaroli, F. (2020) Chapitre 27 : La conception, la validation, la traduction et l'adaptation transculturelle d'outils de mesure : Exemples dans le domaine de la santé mentale, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 703-752. [Book section](#)

Larivière, N., Briand, C., et **Corbière, M.** (2020) Chapitre 30 : Les approches de recherche participatives: Illustration d'un partenariat pour l'amélioration des pratiques de réadaptation en santé mentale au Québec, in Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes 2e édition, dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé, M. Corbière et N. Larivière, Editor Presses de l'Université du Québec (PUQ): Québec. p. 803-832. [Book section](#)

Corbière, M., *Charette-Dussault, É., et Villotti, P. (2020) Factors of Competitive Employment for People with Severe Mental Illness, from Acquisition to Tenure, in Handbook of Disability, Work and Health, U. Bültmann et J. Siegrist, Editors, Springer International Publishing: Cham. p. 1-26. [Book section](#)



2019

Rapisarda, F., **Corbière, M.**, Lesage, A.D., De Benedictis, L., Pelletier, J.F., Felx, A., Leblanc, Y., Vallarino, M., et Miglioretti, M. (2019) Development and validation of the mental health professional culture inventory. *Epidemiology and Psychiatric Sciences*. 29: e80. [Pubmed](#)

Roy, M.A., Cellard, C., **Corbière, M.**, Villotti, P., Achim, A.M., Lavoie, A., Turcotte, M., et Vallières, C. (2019) Determinants of occupational outcome in recent-onset psychosis: The role of cognition. *Schizophrenia Research: Cognition*. 18: 100158. [Abstract](#)

Sultan-Taieb, H., *Villotti, P., Berbiche, D., Dewa, C.S., Desjardins, E., Fraccaroli, F., Zaniboni, S., Mazaniello-Chezol, M., Lecomte, T., Durand, M.J., et **Corbière, M.** (2019) Can social firms contribute to alleviating the economic burden of psychiatric disabilities for the public healthcare system? *Health & social care in the community*. 27 5: 1311-1320. [Pubmed](#)

Vigneault, L., Demers, M.F., Lehoux, C., Achim, A., Cellard, C., LeBlanc, A., Roy, M.A., **Corbière, M.**, Houle, J., Jacques, P., Paquet, K., Rice, C., Rodriguez, L., Romain, A.J., Sheryn, P., et Souffrant, K.A. (2019) Cap sur le rétablissement : Exigez l'excellence dans les soins et services en santé mentale. 220. [Book](#)

Coutu, M.F., Légaré, F., Durand, M.J., Stacey, D., Labrecque, M.E., **Corbière, M.**, et Bainbridge, L. (2019) Acceptability and Feasibility of a Shared Decision-Making Model in Work Rehabilitation: A Mixed-Methods Study of Stakeholders' Perspectives. *Journal of occupational rehabilitation*. 29 1: 128-139. [Pubmed](#)

Corbière, M., Zaniboni, S., Dewa, C., *Villotti, P., Corbière, M., Sultan-Taieb, H., Hupé, J., et Fraccaroli, F. (2019) Work productivity of people with a psychiatric disability working in social firms. *Work* 62 1: 151-160. [Abstract](#)

Dewa, C.S., Hoch, J.S., **Corbière, M.**, *Villotti, P., Trojanowski, L., Sultan-Taieb, H., Zaniboni, S., et Fraccaroli, F. (2019) A Comparison of Healthcare Use and Costs for Workers with Psychiatric Disabilities Employed in Social Enterprises Versus Those Who Are Not Employed and Seeking Work. *Community mental health journal*. 55 2: 202-210. [Pubmed](#)

Charette-Dussault, E. et **Corbière, M.** (2019) An Integrative Review of the Barriers to Job Acquisition for People With Severe Mental Illnesses. *Journal of Nervous and Mental Disease*. 207 7: 523-537. [Pubmed](#)

*Sauvé, G., Lepage, M., et **Corbière, M.** (2019) Impacts de la combinaison de programmes de soutien à l'emploi et de remédiation cognitive sur le maintien en emploi de personnes souffrant de schizophrénie : une méta-analyse. *Annales Médico-psychologiques, revue psychiatrique*. 177 6: 534-543. [Abstract](#)

Bastien, M.F. et **Corbière, M.** (2019) Return-to-Work Following Depression: What Work Accommodations Do Employers and Human Resources Directors Put in Place? *Journal of occupational rehabilitation*. 29 2: 423-432. [Pubmed](#)



*Bravo, M.A., Lecomte, T., **Corbière, M.**, et Heeren, A. (2019) Psychometric properties of the French version of the Social Anxiety Questionnaire for Adults. *International Journal of Psychology and Psychological Therapy*. 19: 101-110. [Abstract](#)

*Boileau-Falardeau, F., Turcotte, J.-R., Lafleur, P.-., et **Corbière, M.** (2019) Dilemmes des médecins traitants lors du retour au travail de personnes aux prises avec un trouble mental courant : illustration par des vignettes cliniques. *Santé mentale au Québec*. 44 2: 219-237. [Abstract](#)

2018

Pachoud, B. et **Corbière, M.** (2018) Facteurs de l'insertion professionnelle des personnes avec un handicap psychique et accompagnement vers et dans l'emploi, N.F. (Ed.), Editor Elsevier Masson SAS: Paris. p. 687-700.

Negrini, A., Dubé, J., Hupé, J., *Gagnano, A., et **Corbière, M.** (2018) Étude qualitative sur les facteurs qui contribuent à la décision d'un groupe de travailleurs seniors de se maintenir en emploi dans le secteur de l'éducation au Québec. Colloque de la SQPTO : La santé de nos organisations : c'est notre affaire! , Université Laval, Québec, 4 mai, 4. [Conference proceeding](#)

Corbière, M., Coutu, M.-F., Bergeron, G., Samson, E., Negrini, A., *Sauvé, G., et Lecomte, T. (2018) Employee perceptions about factors influencing their return to work after a sick leave due to depression. *Journal of Rehabilitation*. 84 3: 3-13 [Abstract](#)

Vornholt, K., *Villotti, P., Muschalla, B., Bauer, J., Colella, A., Zijlstra, F., Van Ruitenbeek, G., Uitdewilligen, S., et **Corbière, M.** (2018) Disability and employment – overview and highlights. *European Journal of Work and Organizational Psychology*. 27 1: 40-55. [Abstract](#)

Negrini, A., **Corbière, M.**, Lecomte, T., Coutu, M.F., Nieuwenhuijsen, K., St-Arnaud, L., Durand, M.J., Gagnano, A., et Berbiche, D. (2018) How Can Supervisors Contribute to the Return to Work of Employees Who have Experienced Depression? *Journal of occupational rehabilitation*. 28 2: 279-288. [Pubmed](#)

Negrini, A., **Corbière, M.**, Perron, J., Hupé, J., Dubé, J., et Gagnano, A. (2018) Quels sont les facteurs du maintien en emploi en santé des travailleurs seniors dans un milieu d'éducation au Québec? R-1018 Institut de recherche en santé et sécurité au travail du Québec (IRSST). [Rapport](#)

*Gagnano, A., Negrini, A., Miglioretti, M., et **Corbière, M.** (2018) Common Psychosocial Factors Predicting Return to Work After Common Mental Disorders, Cardiovascular Diseases, and Cancers: A Review of Reviews Supporting a Cross-Disease Approach. *Journal of occupational rehabilitation*. 28 2: 215-231. [Pubmed](#)

Geoffrion, S., Goncalves, J., Marchand, A., Boyer, R., Marchand, A., **Corbière, M.**, et Guay, S. (2018) Post-traumatic Reactions and Their Predictors among Workers Who Experienced Serious Violent Acts: Are There Sex Differences? *Annals of work exposures and health*. 62 4: 465-474. [Pubmed](#)



*Villotti, P., Zaniboni, S., **Corbière, M.**, Guay, S. et Fraccaroli, F. (2018) Reducing perceived stigma: Work integration of people with severe mental disorders in Italian social enterprise. *Psychiatric rehabilitation journal*. 41 2: 125-134. [Pubmed](#)

*Villotti, P., Corbière, M., Dewa, C.S., Fraccaroli, F., Sultan-Taieb, H., Zaniboni, S., et **Lecomte, T.** (2018) A serial mediation model of workplace social support on work productivity: the role of self-stigma and job tenure self-efficacy in people with severe mental disorders. *Disability and rehabilitation*. 40 26: 3113-3119. [Pubmed](#)

2017

Suijkerbuijk, Y.B., Schaafsma, F.G., van Mechelen, J.C., Ojajarvi, A., **Corbière, M.**, et Anema, J.R. (2017) Interventions for obtaining and maintaining employment in adults with severe mental illness, a network meta-analysis. *The Cochrane database of systematic reviews*. 12 9. [Pubmed](#)

Cartwright, K.A., Lecomte, T., **Corbière, M.**, et Lysaker, P. (2017) Narrative development and supported employment of persons with severe mental illness. *Journal Mental Health*. 1-8. [Pubmed](#)

Corbière, M., Negrini, A., Durand, M.J., St-Arnaud, L., Briand, C., Fassier, J.B., Loisel, P., et *Lachance, J.P. (2017) Erratum to: Development of the Return-to-Work Obstacles and Self-Efficacy Scale (ROSES) and Validation with Workers Suffering from a Common Mental Disorder or Musculoskeletal Disorder. *Journal of Occupational Rehabilitation*. 27 3: 342. [Pubmed](#)

Corbière, M., Zaniboni, S., Dewa, C., Lecomte, T., *Villotti, P., Sultan-Taieb, H., Durand, M.-J., Hupé, J., et Fraccaroli, F. (2017) Work productivity of people with a psychiatric disability working in Canadian social firms: Testing a theoretical model with path analyses. 6th EMES International Research Conference on Social Enterprise. Louvain-la-Neuve, Belgium, August 16. [Abstract](#)

Corbière, M., Lecomte, T., *Lachance, J.P., Coutu, M.F., Negrini, A., et Laberon, S. (2017) Stratégies de retour au travail d'employés ayant fait l'expérience d'une dépression : perspectives des employeurs et des cadres des ressources humaines. *Santé mentale au Québec*. 42 2: 173-196. [Pubmed](#)

Laberon, S., Scordato, N., et **Corbière, M.** (2017) Représentations du « trouble psychique » et adéquation à l'emploi perçue par des employeurs du milieu ordinaire de travail en France. *Santé mentale au Québec*. 42 2: 133-153. [Abstract](#)

Lecomte, T. et **Corbière, M.** (2017) Une intervention cognitive comportementale de groupe pour prévenir les rechutes chez les employés en processus de retour au travail à la suite d'une dépression: protocole et faisabilité *Revue Santé Mentale au Québec*. 2. [Abstract](#)

de Pierrefeu, I., **Corbière, M.**, et Pachoud, B. (2017) Les accompagnants à l'insertion professionnelle en milieu ordinaire pour les personnes en situation de handicap psychique au sein des ESAT de transition Messidor. *Santé mentale au Québec*. 42 2: 155-171. [Abstract](#)



Pachoud, B., Marec, M.-G., et **Corbière, M.** (2017) Étude évaluative de cinq dispositifs d'emploi accompagnés pour des personnes en situation de handicap psychique ou mental PS emploi / Fegapei – Nexem Paris. [Rapport](#)

Corbière, M., Negrini, A., Durand, M.-J., St-Arnaud, L., Briand, C., Fassier, J.-B., Loisel, P., et *Lachance, J.-P. (2017) Validation of the Return-to-Work Obstacles and Self-Efficacy Scale (ROSES) with Workers Suffering from a Common Mental Disorder or Musculoskeletal Disorder R-982 Rapport de recherche déposé à l'Institut de recherche en santé et sécurité au travail du Québec (IRSST). [Rapport](#)

de Pierrefeu, I., Pachoud, B., et **Corbière, M.** (2017) Job tenure of people with a psychiatric disability working in French social enterprises: testing predictive factors with survival analyses. 6th EMES International Research Conference on Social Enterprise. Louvain-la-Neuve, Belgium, August 16. [Abstract](#)

Pachoud, B., de Pierrefeu, I., et **Corbière, M.** (2017) Competencies of supervisors and employment counselors in a French social enterprise for people with severe mental disorders. 6th EMES International Research Conference on Social Enterprise. Louvain-la-Neuve, Belgium, August 16. [Abstract](#)

*Villotti, P., Zaniboni, S., **Corbière, M.**, Guay, S., et Fraccaroli, F. (2017) Promoting social inclusion, reducing perceived stigma: social enterprise approach for the work integration of people with severe mental disorders. 6th EMES International Research Conference on Social Enterprise. Louvain-la-Neuve, Belgium, August 16. [Abstract](#)

Dahl, K., Larivière, N., et **Corbière, M.** (2017) Work participation of individuals with borderline personality disorder: A multiple case study. Journal of Vocational Rehabilitation. 46 3: 377-388. [Abstract](#)

de Pierrefeu, I., **Corbière, M.**, et Pachoud, B. (2017) Vocational Counselors in France: Comparison to Competencies of Employment Specialists Working in Canadian IPS Programs. Community mental health journal. 53 7: 871-877. [Pubmed](#)

Corbière, M., Lecomte, T., Reinharz, D., Kirsh, B., Goering, P., Menear, M., Berbiche, D., Genest, K., et Goldner, E.M. (2017) Predictors of Acquisition of Competitive Employment for People Enrolled in Supported Employment Programs. The Journal of nervous and mental disease. 205 4: 275-282. [Pubmed](#)

Fortin, G., Lecomte, T., et **Corbière, M.** (2017) Does personality influence job acquisition and tenure in people with severe mental illness enrolled in supported employment programs? Journal Mental Health. 1-9. [Pubmed](#)

*Villotti, P., **Corbière, M.**, Fossey, E., Fraccaroli, F., Lecomte, T., et Harvey, C. (2017) Workplace adjustments and natural supports for employees with severe mental illness in social businesses: An international comparison. Community Mental Health Journal. 53 7: 864-870. [Abstract](#)

*Villotti, P., **Corbière, M.**, Fossey, E., Fraccaroli, F., Lecomte, T., et Harvey, C. (2017) Work Accommodations and Natural Supports for Employees with Severe Mental Illness in Social Businesses: An International Comparison. Community Mental Health Journal. Comparative Study. 53 7: 864-870. [Pubmed](#)



Corbière, M., Negrini, A., Durand, M. J., St-Arnaud, L., Briand, C., Fassier, J. B., Loisel, P., *Lachance, J. P. (2017) Development of the Return-to-Work Obstacles and Self-Efficacy Scale (ROSES) and Validation with Workers Suffering from a Common Mental Disorder or Musculoskeletal Disorder. *Journal of Occupational Rehabilitation*. 27 3: 329-341. [Pubmed](#)

2016

Corbière, M., Negrini, A., Durand, M.-J., St-Arnaud, L., Briand, C., Fassier, J.-B., Loisel, P., et *Lachance, J.-P. (2016) Validation du questionnaire 'Obstacles au retour au travail et sentiment d'efficacité pour les surmonter' (ORTESES) auprès de travailleurs avec un trouble mental courant ou un trouble musculosquelettique. Rapport de recherche déposé à l'Institut de recherche en santé et sécurité au travail du Québec (IRSST), [R-938](#)

Pachoud, B. et **Corbière, M.** (2016) 16 - Accompagnement vers et dans l'emploi A2 - Franck, Nicolas, in *Outils de la Réhabilitation en Psychiatrie Elsevier Masson: Paris*. p. 319-341. [Abstract](#)

Corbière, M., Samson, E., Negrini, A., St-Arnaud, L., Durand, M.-J., Coutu, M-F., *Sauvé, G., & Lecomte, T. (2016). Factors perceived by employees regarding their work absence due to depression. *Disability and Rehabilitation Journal*, 38(6), 511-519. [Pubmed](#)

Williams, A.E., Fossey, E., **Corbière, M.**, Paluch, T., et Harvey, C. (2016) Work participation for people with severe mental illnesses: An integrative review of factors impacting job tenure. *Aust Occup Ther J*. 63 2: 65-85. [Pubmed](#)

Coutu, M.-F., Légaré, F., Durand, M.-J., **Corbière, M.**, Stacey, D., Bainbridge, L., et Labrecque, M.-É. (2016) Programme de prise de décision entre l'ergothérapeute et le travailleur ayant une incapacité due à un trouble musculosquelettique persistant: Perspectives des acteurs en réadaptation Montréal (QC) Montréal. [R-896](#)

2015

Pelletier, J-F., **Corbière, M.**, Lecomte, T., Briand, C., Corrigan, P., Davidson, L., Rowe, M. (2015). Citizenship and recovery: two intertwined concepts for civic-recovery. *BMC Psychiatry*. 15: 37. [Pubmed](#)

Coutu, M-F., Légaré, F., Stacey, D., Durand, M-J., **Corbière, M.**, Bainbridge, L., & Labrecque, M-E. (2015). Occupational therapists' shared decision making behaviors with patients having persistent pain in a work rehabilitation context: A cross sectional study. *Patient Education and Counseling*. 98 7: 864-870.. [Pubmed](#)

Coutu, M-F., Légaré, F., Durand, M-J., **Corbière, M.**, Stacey, D., Bainbridge, L., & Labrecque, M-E. (2015). Operationalizing a shared decision making model for work rehabilitation programs: A consensus process. *Journal of Occupational Rehabilitation*, 25, 141-152. [Pubmed](#)

Coutu, M-F., **Corbière, M.**, Durand, M-J., Nastasia, I., Labrecque, M-E., Albert, V. (2015). Factors associated with presenteeism and psychological distress using a theory-driven approach. *Journal of Occupational and Environmental Medicine*. 57 6: 617-626. [Pubmed](#)



Corbière, M., Renard, M., St-Arnaud, L., Coutu, M-F., Negrini, A., *Sauvé, G., & Lecomte, T. (2015). Union perceptions of factors related to the return to work of employees with depression. *Journal of Occupational Rehabilitation*. 25 2: 335-347. [PubMed](#)

*Villotti, P., **Corbière, M.**, Zaniboni, S., Lecomte, T., Fraccaroli, F. (2015) Evaluating the motivation to obtain and sustain employment in people with psychiatric disabilities. *Psicologia Sociale Journal*. 57-70. [Abstract](#)

2014

Felix, A., Kane, M., **Corbière, M.**, et Lesage, A.D. (2014) Chapitre 23: La cartographie des concepts. Une présentation visuelle et spatiale pour décrire les ressources résidentielles en santé mentale, in *Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes Dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé*, M. Corbière et N. Larivière, Editors, Presses de l'Université du Québec: Québec. p. 547-575. [Book section](#)

Larivière, N., Briand, C., et **Corbière, M.** (2014) Les approches de recherche participatives. Illustration d'un partenariat pour l'amélioration des pratiques de réadaptation en santé mentale au Québec, in *Méthodes qualitatives, quantitatives et mixtes : Dans la recherche en sciences humaines, sociales et de la santé*, M. Corbière et N. Larivière, Editors, Presses de l'Université du Québec. p. 649-675. [Book section](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, Simard, S., Leclerc, C. (2014). Merging evidence-based psychosocial interventions in schizophrenia. *Behavioral Sciences*. 4 4: 437-447. [PubMed](#)

Negrini, A., **Corbière, M.**, Fortin, G., Lecomte, T. (2014). Psychosocial well-being construct in people with severe mental disorders enrolled in supported employment programs. *Community mental health journal*. 50 8: 932-942. [Abstract](#)

Durand, M-J., **Corbière, M.**, Coutu, M-F., Reinharz, D., Albert, V. (2014). A review of bestwork-absence management and return-to-work practices for workers with musculoskeletal or common mental disorders. *Work*. 48 4: 579-589. [PubMed](#)

Corbière, M., Brouwers, E., Lanctôt, N., van Weeghel, J. (2014). Employment specialist competencies for supported employment programs. *Journal of occupational rehabilitation*. 24 3: 484-497. [PubMed](#)

Corbière, M., *Villotti, P., Lecomte, T., Bond, G.R., *Lesage, A., et Goldner, E.M. (2014) Work accommodations and natural supports for maintaining employment. *Psychiatric rehabilitation journal*. 37 2: 90-98. [PubMed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, Ehmann, T., Addington, J., Abdel-Baki, A., MacEwan, B. (2014). Development and preliminary validation of the first episode social functioning scale for early psychosis. *Psychiatry Research*. 216 3: 412-417. [PubMed](#)

Pachoud, B., **Corbière, M.** (2014). Pratiques et interventions de soutien à l'insertion professionnelle des personnes présentant des troubles mentaux graves : résultats et pistes de recherche. *Encephale*. 40 Suppl 2: S33-44. [PubMed](#)



Lecomte, T., **Corbière, M.**, et Lysaker, P.H. (2014) Une intervention cognitive comportementale de groupe pour les personnes suivies dans le cadre d'un programme de soutien en emploi (TCC-SE). *L'Encephale*. 40 Suppl 2: S81-90. [Pubmed](#)

Corbière, M., *Villotti, P., Toth, K., Waghorn, G. (2014). La divulgation du trouble mental et les mesures d'accommodements de travail : deux facteurs du maintien en emploi des personnes aux prises avec un trouble mental grave. *Encephale*. Randomized Controlled Trial. 40 Suppl 2: S91-S102. [Pubmed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M** et Leclerc, C. (2014) Les interventions basées sur les résultats probants en réadaptation psychiatrique : auxquelles accorder la priorité et pourquoi? *59 4*: 196-202. [Pubmed](#)

Negrini, A., Perron, J., & **Corbière, M.** (2014). The predictors of absenteeism due to psychological disability: a longitudinal study in the education sector. *Work*. 48 2: 175-184. [Pubmed](#)

*Villotti, P. Balducci, C., Zaniboni, S., **Corbière, M.**, Fraccaroli, F. (2014). An analysis of work engagement among workers with mental disorders recently integrated to work. *Journal of Career Assessment*. 22 1: 18-27. [Abstract](#)

2013

Hoang T-G., **Corbière, M.**, Negrini, A., Pham, MK., Reinharz, D. (2013). Validation of the Karasek-Job Content Questionnaire to measure job strain in Vietnam. *Psychological reports*. 113 2: 363-79. [Pubmed](#)

Lancôt, N., Bergeron-Brossard, P., Sanquirgo, N., & **Corbière, M.** (2013). Causal attributions of job loss among people with psychiatric disabilities. *Psychiatric Rehabilitation Journal*. 36 3: 146-52. [Pubmed](#)

VanTil, LD., Fikretoglu, D., Pranger, T., Patten, S., Wang, JL., Wong, M., Zamorski, M., Loisel, P., **Corbière, M.**, Shields, N., Thompson, J., Pedlar, D. (2013). Work Re-integration for Veterans with Mental Disorders: a Systematic Literature Review to Inform Research. *Physical Therapy Journal*. 93 9: 1163-1174. [Pubmed](#)

Laisné, F., Lecomte, C., **Corbière, M.** (2013). Biopsychosocial determinants of work outcomes of workers with occupational injuries receiving compensation: a prospective study. *Work*. 44 2: 117-132. [Pubmed](#)

Beauchamp, M-C, Lecomte, T., Lecomte, C., Leclerc, C., **Corbière, M.** (2013). Do personality traits matter when choosing a group therapy for early psychosis? *Psychol Psychother*. 86 1: 19-32. [Pubmed](#)

2012

Johnston, V., Nielsen, M., **Corbière, M.**, et Franche, R.L. (2012) Experiences and perspectives of physical therapists managing patients covered by workers' compensation in Queensland, Australia. *Physical therapy*. 92 10: 1306-1315. [Pubmed](#)



Johnston, V., Nielsen M., **Corbière, M.**, Franche R-L. (2012). Experiences and perspectives of physical therapists managing patients covered by workers' compensation in Queensland, Australia. *Physical therapy*. 92 10: 1306-1315. [Pubmed](#)

Bégin, E., & **Corbière, M.** (2012). Les compétences perçues de la personne ayant un trouble mental grave : un facteur significatif de maintien en emploi. *Canadian Journal of Community Mental Health*. 31 2: 35-50. [Abstract](#)

Corbière, M., Samson, E., *Villotti, P., Pelletier, J-F. (2012). Strategies to fight stigma toward people with mental disorders: perspectives from different stakeholders. *ScientificWorldJournal*. 2012: 516358. [Pubmed](#)

Lancôt, N., Durand, M-J., & **Corbière, M.** (2012). The Quality of Work Life of people with severe mental disorders working in social enterprises: A qualitative study. *Quality of Life Research*. 21 8: 1415-123. [Pubmed](#)

*Villotti, P., **Corbière, M.**, Zaniboni, S., Fraccaroli, F. (2012). Individual and environmental factors related to job satisfaction in people with severe mental illness employed in social enterprises. *Work*. 43 1: 33-41. [Pubmed](#)

Lancôt, N., **Corbière, M.**, & Durand, M-J. (2012). Job tenure and Quality of Work Life of people with psychiatric disabilities working in social enterprises. *Journal of Vocational Rehabilitation*. 37: 39-48. [Abstract](#)

Laisne, F., Lecomte, C., et **Corbière, M.** (2012) Biopsychosocial predictors of prognosis in musculoskeletal disorders: a systematic review of the literature. *Disability Rehabilitation*. 34 5: 355-382. [Pubmed](#)

Laisné, F., Lecomte, C., **Corbière, M.** (2012). Biopsychosocial predictors of prognosis in musculoskeletal disorders: a systematic review of the literature (corrected and republished) *. *Disability Rehabilitation*. 34 22: 1912-1941. [Pubmed](#)

2011

Corbière, M., Zaniboni, S., Coutu, M-F., Franche, R-L., Guzman, J., Yassi, A. (2011). Evaluation of the fear-avoidance model with healthcare workers experiencing acute/subacute pain. *Pain*. 152 11: 2543-2548. [Pubmed](#)

Corbière, M., Zaniboni, S., Lecomte, T., Bond, G., Gilles, P-Y, Lesage, A., Goldner, E. (2011). Job acquisition for people with severe mental illness enrolled in supported employment programs: A theoretically grounded empirical study. *Journal of Occupational Rehabilitation*. 21 3: 342-354. [Pubmed](#)

Zaniboni, S., Fraccaroli, F., *Villotti, P., & **Corbière, M.** (2011). Working plans of people with mental disorders employed in Italian Social Enterprises. *Psychiatric Rehabilitation Journal*. 35 1: 55-58. [Pubmed](#)



Corbière M., Lanctôt, N. (2011). Salient components in supported employment programs: Perspectives from employment specialists and clients. *WORK*. 39: 427-439. [Abstract](#)

Menear, M., Reinhartz, D., **Corbière, M.**, Houle, N., Lanctôt, N., Goering, P., Goldner, E-M., Kirsh, B., & Lecomte, T. (2011). Organizational analysis of Canadian supported employment programs for people with psychiatric disabilities. *Social science & medicine*. 72 7: 1028-1035; discussion 1036-1038..[Pubmed](#)

Coutu, M-F, Légaré, F., Durand, M-F., **Corbière, M.**, Stancey, D., Loisel, P., Bainbridge, L. (2011). Fostering shared decision making by occupational therapists and workers involved in accidents resulting in persistent musculoskeletal disorders: A study protocol. *Implementation Science*. 6: 22. [Pubmed](#)

Beauchamp, M-C, Lecomte, T., Lecomte, C., Leclerc, C., **Corbière, M.** (2011). Personality traits in early psychosis: relationship with symptom and coping treatment outcomes. *Early intervention in psychiatry*. 5 1: 33-40. [Pubmed](#)

Corbière M., Bonneville-Roussy, A., Franche, R-L., Coutu, M-F., Choinière, M., Durand, M-J., Boulanger, A. (2011). Further validation of the BDI-II among people having chronic pain originating from musculoskeletal disorders. *The Clinical Journal of Pain*. 27 1: 62-9. [Pubmed](#)

2010

Corbière, M., Lanctôt, N., Lecomte, T., Latimer, E., Goering, P., Kirsh, B., Goldner, E.M., Reinhartz, D., Menear, M., Mizevich, J., et Kamagiannis, T. (2010) A pan-Canadian evaluation of supported employment programs dedicated to people with severe mental disorders. *Community Mental Health Journal*. 46 1: 44-55. [Pubmed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, & Theroux, L. (2010). Correlates and predictors of optimism in individuals with early psychosis or severe mental illness. *Psychosis*. 2 2: 122-133. [Abstract](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, et Theroux, L. (2010) Correlates and predictors of optimism in individuals with early psychosis or severe mental illness. *Psychosis: Psychological, Social and Integrative Approaches*. 2 2: 122-133. [Abstract](#)

2009

Corbière, M., & Lecomte, T. (2009). Vocational services offered to people with severe mental illness. *Journal of Mental Health*. 18 1: 38-50. [Abstract](#)

Corbière, M., L. N., Lecomte, T., Latimer E., Goering, P., Kirsh, B., Goldner, E.M., Reinhartz, D., Menear, M., Mizevich, J., Kamagiannis, T. (2009). "A Pan-Canadian Evaluation of Supported Employment Programs Dedicated to People with Severe Mental Disorders." *Community Mental Health Journal* 46(1): 44-55. [Pubmed](#)

Loisel, P., Hong, Q.N., Imbeau, D., Lippel, K., Guzman, J., Maceachen, E., **Corbière, M.**, Santos, B.R., et Anema, J.R. (2009) The Work Disability Prevention CIHR Strategic Training Program: program performance after 5 years of implementation. *Journal of occupational rehabilitation*. 19 1: 1-7. [Pubmed](#)



2008

Lecomte, T., Leclerc, C., **Corbière, M.**, Wykes, T., Wallace, C. J., & Spidel, A. (2008). Group cognitive behavior therapy or social skills training for individuals with a recent onset of psychosis? Results of a randomized controlled trial. *Journal of Nervous and Mental Disease*. 196 12: 866-875. [Pubmed](#)

Mngoma, N., **Corbière, M.**, et Stevenson, J. (2008) Pain profiles and psychosocial distress symptoms in workers with low back pain. *Physiotherapy Canada*. 60 3: 239-45. [Pubmed](#)

Briand, C., Durand, M.J., St-Arnaud, L., et **Corbière, M.** (2008) How well do return-to-work interventions for musculoskeletal conditions address the multicausality of work disability? *Journal of occupational rehabilitation*. 18 2: 207-17. [Pubmed](#)

2007

Stip, E., **Corbière, M.**, Lecomte, T., et al. (2007). Intrusion errors in explicit memory: their differential relationship with clinical and social outcome in chronic schizophrenia. *Cogn Neuropsychiatry*. 12 2: 112-127. [Pubmed](#)

Franche, R.L., **Corbière, M.**, Lee, H., Breslin, F.C., et Hepburn, C.G. (2007) The Readiness for Return-To-Work (RRTW) scale: development and validation of a self-report staging scale in lost-time claimants with musculoskeletal disorders. *Journal of occupational rehabilitation. Validation Studies*. 17 3: 450-72. [Pubmed](#)

Briand, C., Durand, M.J., St-Arnaud, L., et **Corbière, M.** (2007) Work and mental health: learning from return-to-work rehabilitation programs designed for workers with musculoskeletal disorders. *International Journal of Law and Psychiatry*. 30 4-5: 444-57. [Pubmed](#)

Yassi, A., Lockhart, K., Copes, R., Kerr, M., **Corbière, M.**, Bryce, E., Danyluk, Q., Keen, D., Yu, S., Kidd, C., Fitzgerald, M., Thiessen, R., Gamage, B., Patrick, D., Bigelow, P., Saunders, S., et Team, S.S. (2007) Determinants of healthcare workers' compliance with infection control procedures. *Healthcare quarterly*. 10 1: 44-52. [Pubmed](#)

2006

Corbière, M., Lesage, A., Villeneuve, K., et Mercier, C. (2006) Le maintien en emploi de personnes souffrant d'une maladie mentale. *Santé mentale au Québec*. 31 2: 215-235. [Pubmed](#)

Kling, R., **Corbière, M.**, Milord, R., Morrison, J.G., Craib, K., Yassi, A., Sidebottom, C., Kidd, C., Long, V., et Saunders, S. (2006) Use of a violence risk assessment tool in an acute care hospital: effectiveness in identifying violent patients. *Official journal of the American Association of Occupational Health Nurses*. 54 11: 481-487. . [Pubmed](#)

Beauchamp, M.C., Lecomte, T., Lecomte, C., Leclerc, C., et **Corbière, M.** (2006) Do people with a first episode of psychosis differ in personality profiles? *Schizophrenia research and treatment*. 85 1-3: 162-167. . [Pubmed](#)



**CENTRE
DE RECHERCHE
DE L'USMM**

CENTRE AFFILIÉ À
L'UNIVERSITÉ DE MONTRÉAL

Publications Marc Corbière

Corbière, M., Bisson, J., Lauzon, S., et Ricard, N. (2006) Factorial validation of a French short-form of the Working Alliance Inventory. *International journal of methods in psychiatric research*. 15 1: 36-45. . [Pubmed](#)

Sullivan, M.J., Adams, H., Thibault, P., **Corbière, M.**, et Stanish, W.D. (2006) Initial depression severity and the trajectory of recovery following cognitive-behavioral intervention for work disability. *Journal of occupational rehabilitation*. 16 1: 63-74. . [Pubmed](#)

Lecomte, T., **Corbière, M.**, et al. (2006). Investigating self-esteem in individuals with schizophrenia: relevance of the Self-Esteem Rating Scale-Short Form. *Psychiatry Research*. 143 1: 99-108. [Pubmed](#)